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Commissieoverzicht Redactioneel

Lieve Veefokkers,

Aan mij de eer om als nieuw commissielid van de redactiecommisie het 
eerste stuk voor de rubriek redactioneel te schrijven. De kerstvakantie 
is inmiddels alweer even geleden en de feestdagen zijn weer achter de 
rug, maar niet getreurd want het aankomende jaar zal de Koeieletters 
geheel in het teken van feest staan. De afgelopen maanden hebben 
wij namelijk hard gewerkt aan weer een nieuwe Koeieletters met een 
Veestelijke opmaak! 

In de nieuwe Koeieletters zijn een hoop oude rubrieken terug te vinden. 
Een paar van deze rubrieken zijn terug te vinden onder een nieuwe 
naam. Zo zullen de Boerenbabbels nu te vinden zijn bij “Geouwehoer 
op de veefokkersvloer” en zijn recepten uit de keuken van onze veefok-
kers te vinden bij “Aan het voerhek” Daarnaast kan je in deze Koe-
ieletters een deel van de leden van de redactiecommissie beter leren 
kennen. Oud student Wilco van Ittersum zal meer vertellen over het 
werk als net afgestudeerd dierenarts in ‘Afgestuurdeerd en dan’ en ook 
over de activiteiten zijn weer mooie stukjes geschreven.

Op een jaar met een hoop Veestelijke activiteiten om de Koeieletters 
mee te vullen!

Veel leesplezier!

Liefs,
Namens de redactiecommissie,
Marit Wismeijer

http://www.vetramil.nl
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Voorzitterswoord

Dag Veefokkers,

Hier is dan eindelijk onze eerste editie van de Koeieletters! Inmiddels zijn we al 
een paar maanden bezig als nieuw bestuur en lijken we, na even inkomen, onze 
draai gevonden te hebben.
De eerste activiteiten zijn geweest en in de kamer is het iedere pauze gezellig 
druk. De eerste WOB’s waren een succes en ook de commissieborrel was een 
zeer VEESTELIJKe aangelegenheid. Ook zijn we al een paar keer gaan RVB’en en 
hebben er al een aantal lezingen en excursies plaatsgevonden.
Daarnaast zijn er, met onder andere de geboorte van een nieuw verenigingsrund, 
grote ontwikkelingen omtrent de verenigingsdieren. Nieuwsgierig? Lees dan 
vooral verder!

Ik wens jullie allen veel leesplezier toe en ik hoop jullie snel te zien bij één (of 
meerdere) van de volgende activiteiten!

Met VEEterinaire groet,

Ellen van Soest
h.t. Voorzitter

http://www.vetramil.nl
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Dierennieuws 

Nog net voor ons bestuursjaar 
was het moment eindelijk daar: 
Charlotte’s Veerle werd geboren. 
Op 2 november om 17:54 om 
precies te zijn. De poll werd 
gewonnen door Maaike Lieftink. 
Zij zat het dichtst bij met het raden 
van het geboortemoment.
Inmiddels is Veerle alweer een 
paar maanden oud en doet ze het 
super! Met haar iets kleinere bouw 
en bredere rug is goed te zien dat 
er Fries Roodbont bloed in zit. Op 
termijn zal Saartje naar een ander 
bedrijf gaan.

Ook bij de schapen is er veel 
gebeurd. Eind september heeft 
Timotheus zijn daad verricht. 
En met succes! Zowel Fabiënne 
als Cato als Sterre zijn drachtig 
gescand. Een betere score dan 
vorig jaar. Half februari worden 
de lammeren verwacht. Hopelijk 
komen we dan een stapje dichter 

bij ons fokdoel.

Ook Lieke, Carmen en Maaike doen 
het goed. De varkens lopen nu in 
de groep. In eerste instantie was 
het nog spannend of ze zich goed 
staande wisten te houden tussen 
alle grotere dames, maar het blijken 
pittige tantes te zijn en laten zich 
niet opzij zetten. Op 4, 5 en 6 januari 
zijn ze voor het eerst berig geweest. 
Als ze 21 dagen later weer goed 
berig zijn, worden 21 dagen daar 
weer na twee dan de drie zeugen 
geïnsemineerd. Dat zullen de 
grootste twee zijn.

Door: Ellen van Soest

http://www.vetramil.nl
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Lezing ongebruikelijke operaties in het werkveld

Dinsdagavond 4 oktober was er 
de mooie gelegenheid om, onder 
het genot van een warm kopje 
koffie of thee en een speculaasje, 
een flinke dosis aan werkervaring 
door onze oren te laten stromen. 
Dick Scholten nam ons mee in 
zijn jarenlange ervaring als land-
bouwhuisdierenarts en al snel 
werd duidelijk dat je als praktiser-
end dierenarts echt niet altijd 
het ei van Columbus kunt vinden 
in de prachtige handboeken en 
colleges die we tijdens onze stu-
dentenjaren braaf in ons hoofd 
proberen te stampen.
 
Zo ontpopte deze avond tot een 
soort cursus “Creatief omgaan 
met veterinaire ingrepen”. Met 
behulp van een flinke collec-
tie aan filmpjes uit het archief, 
zagen we hoe Dick in de loop 
van de jaren zichzelf verschillen-
de technieken had aangeleerd 
waar de meeste van ons nog niet 
eerder aan hadden gedacht. Zo 
passeerden onder andere een 
uieramputatie, de Gentse klau-
wamputatie en verschillende 
manieren om succesvol te hech-
ten de revue. En uiteraard werd 
ook ingegaan op de verschillende 

manieren om die beruchte leb-
maagdislocatie op te lossen. En 
ook met kleine armen moet je 
dan soms creatief zijn. Ook zagen 
we dat een beetje kuiltape soms 
wonderen kan doen in de nabe-
handeling van een recidiverende 
navelbreuk.

De take home message van deze 
avond: Er zijn meerdere wegen 
die naar Rome leiden, maar het 
gaat er vooral om dat je de meth-
ode kiest waar jij goed in bent en 
die bij jou past en die probeert 
te perfectioneren. Als je weet 
wat je doet, is je kans op succes 
groter en de ingreep minder 
belastend voor het dier. En ook 
dierenartsen met jaren ervaring 
maken nog wel eens een foutje 
bleek uit een ervaring die met 
ons werd gedeeld. Van je fouten 
zal je moeten leren, maar het is 
natuurlijk nog veel beter om via 
deze avond alvast te leren.

Door: Fay Beijeman

http://www.vetramil.nl
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Discussieavond kalveriglo’s

Woensdag 5 oktober organiseerden de 
Veefokkers en VetInvolved de discus-
sie-avond over kalverenhuisvesting. 
Inspiratie voor dit onderwerp kwam 
van het Europese initiatief ‘End the 
Cage Age’, een initiatief dat kritisch 
kijkt naar huidige huisvestingssys-
temen voor landbouwhuisdieren in 
Europa. Hun voornaamste doel is het 
verbieden van kooisystemen, bijvoor-
beeld ook kalvereniglo’s. Maar wat 
betekent dit initiatief voor de Neder-
landse veehouderij en specifiek, voor 
de huisvesting van kalveren?
Prof. dr. Bas Rodenburg heeft in 
opdracht van het Europees Parlement 
een onderzoeksrapport geschreven 
over ‘End the Cage Age’ en hij heeft 
deze avond meer verteld over de 
welzijnsconsequenties van huidige en 
alternatieve huisvestingssystemen. 
Uit de huidige onderzoeken blijkt 
dat groepshuisvesting van kalveren 
positieve effecten kan hebben op o.a. 
de voeropname en het sociale gedrag 
van kalveren, maar dat het ook tot een 
toename aan luchtweginfecties kan 
leiden. Jan Woudstra, melkveehouder 
en de tweede spreker van de avond, 
kon de conclusies uit de onderzoeken 
beamen vanuit zijn eigen ervaring. Jan 
ging zijn kalveren op steeds jongere 
leeftijd in groepen huisvesten en toen 
hij van een collega-veehouder hoorde 
dat zij de kalveren vanaf de geboorte 

in groepen huisvest en hoe goed dat 
bij haar ging, besloot hij om dit ook te 
gaan doen. Hierbij voert hij de kalver-
en onbeperkt melk in combinatie met 
kalvermuesli en ruwvoer. Deze manier 
van huisvesten is niet zonder risico’s, 
ook Jan heeft in het verleden last gehad 
van luchtweginfecties. Sinds hij met 
deze kalverenhuisvesting is begonnen, 
heeft hij steeds meer verbeteringen 
toegepast aan de huisvesting en hoewel 
er nog wat dingen te verbeteren zijn, is 
hij zeer tevreden. Inmiddels heeft hij al 
zijn kalveriglo’s verkocht. 

Na de interessante verhalen van de 
sprekers was het tijd voor de discussie, 
onder leiding van dierenarts en pro-
movendus Ellen Deelen. Bij de eerste 
stelling, waarin werd gesteld dat de 
individuele huisvestingssystemen de 
ideale omgeving was om kalveren 
gezond te houden, waren de meningen 
verdeeld. Eén van de punten die werd 
aangekaart was wat er werd bedoeld 
onder ‘gezond’: gaat het hier enkel 
om de fysieke gezondheid, of ook de 
mentale gezondheid? Huisvesting in 
groepen kan zorgen voor minder stress 
bij kalveren, en stress heeft negatieve 
gevolgen voor de immuniteit en dus ook 
voor de gezondheid. Of gaat het hier 
misschien om de ‘ideale omgeving’ voor 
de veehouder, in plaats van voor het 
kalf? De individuele huisvestingssyste-
men zorgen ervoor dat het monitoren

Door: Marije Spinder
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van de voeropname en de gezond-
heid van de kalveren makkelijker kan 
plaatsvinden. Welk systeem voor de 
veehouder het beste werkt, is erg 
afhankelijk van de veehouder zelf. 
Over de stelling ‘er is sprake van pos-
itief welzijn wanneer een kalf gezond 
is’, was de groep van ±25 deelnemers 
het eigenlijk wel met elkaar eens: 
welzijn is meer dan alleen gezondheid. 
De volgende stelling over dat gezond-
heid een belangrijker welzijnsaspect 
is dan soorteigen gedrag, waren de 
meningen weer iets meer verdeeld. Er 
werd opgemerkt dat gezondheid en 
soorteigen gedrag hand in hand gaan: 
het uitvoeren van soorteigen gedrag 
kan bemoeilijkt worden wanneer de 
gezondheid niet optimaal is en de 
gezondheid kan worden benadeeld 
wanneer er geen soorteigen gedrag 
kan worden uitgevoerd. 
Met de laatste stelling, over dat indivi-
duele huisvestingssystemen verboden 
moeten worden, was het merendeel 
van de groep het niet eens. Een aantal 
deelnemers waren het erover eens dat 
het doorvoeren van een maatregel 
beter werkt wanneer er iets positiefs 
tegenover staan, dan wanneer er een 
verbod wordt opgelegd. Daarnaast 
zullen er veehouders zijn voor wie een 
groepshuisvesting lastig te realiseren 
is en wellicht niet praktisch toepas-
baar, en er zullen veehouders zijn voor 

wie het heel goed kan werken. Een te-
genargument die hierbij werd gemaakt, 
is in hoeverre we moeten denken vanuit 
wat het beste is voor de veehouder, 
in plaats van wat het beste is voor het 
kalf. Veehouder Jan zijn ervaring hierbij 
is dat het voor veehouders kan helpen 
om positieve ervaringen van andere 
veehouders te horen en om klein te 
beginnen, bijvoorbeeld eerst met de 
stierkalfjes en eerst eens in paartjes. 
Dierenartsen kunnen hierin een belan-
grijke adviserende en verbindende rol 
spelen. 

Tot slot wil ik graag eindigen met een 
uitspraak van de discussie-avond avond 
die me erg bij is gebleven en die naar 
mijn mening mooi aansluit bij iedere 
dierenarts met een ietwat idealistische 
instelling, maar die daarbij ook tegen de 
grenzen aanloopt van wat realistisch is: 
we moeten streven naar het maximum, 
maar werken met het optimum.

http://www.vetramil.nl
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Aantreedrede voorzitter
Geachte honorair leden,
Geachte oud-bestuursleden,
Geachte mede-bestuursleden,
Geachte leden der Veterinaire Vee 
Fokkers Club “De Uithof”,

Wat mooi dat jullie hier allemaal 
zijn. Daar staan we dan, als kersvers 
bestuur, te popelen om er een 
prachtig jaar van te maken. Het 35ste 
bestuur alweer. Waar blijft de tijd.

Het 35ste jaar van deze vereniging 
belooft een mooi jaar te worden, 
vandaar onze bestuursnaam: 
Veestelijk. Onze bestuursnaam 
geeft aan wat voor een jaar wij 
ervan willen maken, namelijk een 
Veestelijk jaar. Nu is waarschijnlijk 
jullie eerste gedachte dat onze naam 
een verwijzing is naar het lustrum 
van komende februari, maar ondanks 
dat dat een zeer belangrijk onderdeel 
gaat zijn het komende jaar, houdt 
een Veestelijk jaar voor ons veel meer 
in dan dat. Bovendien zijn er al zes 
andere toppers die samen met de 
leden het lustrum hopelijk tot een 
groot succes gaan brengen.

Met een Veestelijk jaar zien wij voor 
ogen dat het leuk is om bij deze 
vereniging betrokken te zijn. Zo moet 
het een feest zijn om nieuwe mensen 
te ontmoeten en nieuwe dingen te 
leren. Het moet een feest zijn om 

aan de activiteiten deel te nemen. Het 
moet een feest zijn om naar de kamer 
te komen. En zo kan ik nog wel even 
doorgaan.

Op het logo zijn er drie dieren te zien. 
Deze vertegenwoordigen de sectoren 
van de herkauwers, de varkens en het 
pluimvee, de belangrijkste diersoorten 
voor deze vereniging. De dieren in 
het logo kijken allemaal dezelfde kant 
op. Dat willen wij als bestuur ook: alle 
neuzen dezelfde kant op. Dan wordt het 
zéker een Veestelijk jaar

Waar onze neuzen ook dezelfde kant 
op stonden, was bij het kiezen van de 
kleur. Groen is de kleur die voorkomt 
uit de primaire kleuren geel en blauw. 
Laten dat nou toevallig de kleuren van 
de laatste twee besturen zijn. Dit is 
echter niet de reden waarom we voor 
groen gekozen hebben. Als je googelt 
naar de betekenis van de kleur groen, 
lees je dat groen de kleur is van leven, 
vernieuwing, natuur en energie en het 
wordt ook geassocieerd met groei, 
veiligheid, milieu en overeenstemming. 
Wij associëren de kleur groen vooral 
met positiviteit. Een mooie groene 
weide die groeit en bloeit net zoals 
de vereniging worden we allemaal blij 
van. Bovendien hebben we groen licht 
gekregen om verder te gaan met de 
vereniging waar al bijna 35 jaar aan 
gebouwd is.
Waar Volle Vaars Vooruit hard zijn

http://www.vetramil.nl
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best heeft gedaan om na een tijd van 
lockdowns en andere beperkingen 
alles weer op de rit te krijgen, waar 
zij volgens ons goed in geslaagd 
zijn, willen wij verder op onze eigen 
manier. Zo willen wij inzetten op 
het opbouwen en onderhouden 
van kennis van de prachtige sector 
waar wij ons in bevinden en later 
in gaan werken. Met alle snelle 
ontwikkelingen is het namelijk af en 
toe lastig om up-to-date te blijven. 
Binnen ons bestuur zit het met 4 
mensen die van een melkveehouderij 
komen wel aardig snor, maar we 
mogen de andere diersoorten niet 
vergeten. Het meer promoten van 
meelopen met een dierenarts is 
daar onderdeel van. Daarnaast is 
het doel om daadwerkelijk iedere 
maand een weekopeningsborrel, 
oftewel een WOB, te organiseren. De 
eerste staat gepland op maandag 12 
december, dus zet deze maar alvast 
in jullie agenda’s. Bovendien willen 
wij ons inzetten op de koffiepauzes. 
Nogmaals: het moet een feestje zijn 
om naar de kamer te komen. Het 
idee is ook om meer betrokkenheid 
van eerstejaars te creëren. De toon 
hiervoor is al gezet als ik kijk naar 
hoeveel eerstejaars zich hadden 
aangemeld voor de commissies en 
hoeveel er aanwezig waren op de 
laatste zeer druk bezochte rvb. 
Volle Vaars Vooruit vergeleek zich 
met een drachtige vaars. Bij ons kalft 

de vaars net af en start de lactatie die 
ongeveer een jaar gaat duren. Je zou 
bijna denken dat koe 33, die gisteren 
heeft gekalfd, bewust ongeveer 280 
dagen geleden geïnsemineerd is. Ze 
heeft ons met een mooi vaarskalf een 
stapje dichter bij het fokdoel gebracht: 
Fries roodbont.

Tot slot wil ik heel graag Volle 
Vaars Vooruit bedanken voor hun 
bestuursjaar. Kasper, Dirk, Carmen, 
Fokke, Lieke en Maaike, hartelijk 
bedankt voor jullie inzet. Jullie hebben 
er een fantastisch jaar van gemaakt, 
ondanks dat daar af en toe wat 
flexibiliteit voor nodig was. Daarnaast 
wil ik jullie bedanken voor jullie 
vertrouwen in ons als nieuw bestuur. Wij 
hopen dat wij jullie verwachtingen waar 
kunnen maken.

Bedankt voor de aandacht. Op naar een 
Veestelijk jaar.

Een veterinair, een veterinair
Een Veefokker, een Veefokker

Ellen van Soest

http://www.vetramil.nl
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Aan het voerhek

Door Marit Wismeijer

Ingredienten:
- naan
- hummus zongedroogde tomaat
- rode ui
- 2 knoflooktenen
- courgette
- paprika
- cherrytomaten
- feta
- olijfolie
- italiaanse kruiden
- zwarte peper

Instructies:
Verwarm de oven voor op 200 
graden. Snijd de rode ui in halve rin-
gen, snijd de paprika en courgette in 
blokjes en halveer de cherrytomaten. 
Verhit olijfolie in een koekenpan en 
pers de knoflooktenen boven de pan. 
Voeg de rode ui toe. Voeg even daar-
na de paprika en de courgette toe. 
Doe ondertussen het naanbrood voor 
3-4 minuten in de oven. De italiaanse 
kruiden en zwarte peper kunnen naar 
smaak worden toegevoegd aan de 
groenten. Doe de cherrytomaten in 
de pan als de naan bijna klaar is. Haal 
de naan uit de oven en besmeer deze 
met de hummus. 

Naan met hummus en groenten

Doer hier de groenten bovenop en 
verkruimel als laatste de feta over 
de groenten et voilà, een heerlijke 
maaltijd staat klaar!

http://www.vetramil.nl
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Aan het voerhek RVB Harmelen

is nog steeds in productie. Er was 
ook nog een tweede en een derde 
prijs. Deze winnaars wonnen een 
mooi Fleckvieh T-shirt.

Al met al was het een zeer leer-
zame en gezellige avond. Be-
dankt!

Op 12 oktober 2022 reisden maar 
liefst 58 (!) studenten naar het niet 
zo verre Harmelen. 

Daar werden de Fleckviehkoeien 
van de familie van Soest beoor-
deeld op basis van de kenmerken 
die belangrijk zijn bij Fleckvieh. We 
werden begeleidt door Stef Beunk 
en Christiaan van Walderveen van 
Bayern Genetik. Het was allemaal 
een beetje anders dan het beoordel-
en van Holstein koeien. Dat is ook 
niet zo raar natuurlijk. Fleckvieh is 
een dubbeldoel ras, terwijl Holstein 
op melkproductie gefokt is. Zo is bij 
Fleckvieh het exterieur minder bel-
angrijk dan bij Holstein. Kruisligging 
was juist wel weer belangrijker. 

Per kenmerk kon er een onvol-
doende (O), voldoende (V) of goed 
(G) gegeven worden. Degene waar-
van de beoordeling het meest over-
een kwam met dat van de inspect-
eurs mocht zijn of haar beoordeling 
mondeling toelichten. Linda Vree-
swijk en Monique van der wal waren 
de gelukkigen. Zij wonnen een moo-
ie prijs: 5 KI rietjes van Fleckviehstier 
BFG Rijeka. De oma van deze stier is 
een koe van inmiddels 27 jaar oud en 

http://www.vetramil.nl
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Op de markt

Nederland slachtte vorig jaar meer runderen
De Nederlandse runderslachterijen hebben vorig jaar meer runderen geslacht dan 
in 2021. Het gemiddeld geslacht gewicht was iets minder, waardoor het totale 
geslacht gewicht lager uitkwam dan het jaar ervoor. In totaal werden vorig jaar 
481.983 runderen geslacht, oftewel 9.269 per week. In 2021 waren dat 475.105 run-
deren, oftewel 9.137 wekelijks. Het gemiddeld geslacht gewicht was in 2022 met 
328,45 kilo beduidend minder dan de 335,52 kilo over heel 2021. (9 januari 2023)

Eieren (scharrel, wit) per 100 stuks:  €13,17
Vleeskuikens (per kg):    €1,18 - €1,20

Maximum temperatuur bij diertransport gaat omlaag
Landbouwminister Piet Adema is voornemens de maximale temperatuur 
voor diertransporten te verlagen van 35 naar 30 graden Celsius. Daarmee 
geeft hij uitvoering aan een motie van Leonie Vestering (PvdD), waarin 
zij de regering verzoekt de maximale temperatuur voor diertransporten 
uiterlijk in het voorjaar van 2023 te verlagen. (21 december 2022)

Melkprijs (per 100kg)
Aware gangbaar:    €63,24
Aware biologisch:    €69,67
FrieslandCampina gangbaar:  €60,-
FrieslandCampina biologisch:  €69,67
DOC:      €64,83

Fosfaatrechten: 
€136,- per kilo 

WUR-promovendus: ‘Vogelgriepvaccins tegen H9N2 voldoen nog niet’
De meeste vaccinatieprogramma’s tegen de H9N2-variant van vogelgriep 
blijken in de praktijk niet effectief bij pluimvee. Dat concludeert Xue Pan na 
een onderzoek waarmee hij volgende week woensdag hoopt te promoveren 
aan Wageningen University & Research (WUR). Het H9N2-vogelgriepvirus is 
het meest voorkomende en schadelijkste laagpathogene vogelgriepvirus ter 
wereld, dat niet alleen de veehouderij ernstig schaadt, maar ook een enorme 
uitdaging vormt voor de volksgezondheid. Volgens Pan is vaccinatie de belan-
grijkste en meest effectieve strategie om dit virus onder controle te krijgen. Dat 
wil echter nog niet voldoende lukken. (2 januari 2023)

1-10-2023
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Op de markt

Slachtschapen en lammeren
Rammen boven 25kg:  €125,- tot €150,-
Ooien boven 20 kg:   €104,50 tot € 120,-
Slachtschaap 1e kwaliteit:  €99,50 tot €135,-

Tekort aan dierenartsen dreigt ook in Duitsland
In Duitsland dreigt een tekort aan dierenartsen, vooral voor de grotere landbouwhuis-
dieren. Daarvoor waarschuwt het Bundesverband der Praktizierenden Tierärzte (BPT). 
Volgens BPT heeft dit onder meer te maken met te veel bureaucratie, een gebrek aan 
balans tussen werk en privéleven en starre arbeidstijdenwetten. Het Duitse landbou-
wvakblad TopAgrar meldt dat van de ongeveer 22.000 dierenartsen in Duitsland er 
ongeveer 3.500 in de zorg voor landbouwhuisdieren werken. (28 december 2022)

Tweede Kamer wil verbod op gebruik veeprikker
Er komt een verbod op het gebruik van de veeprikker. Een meerderheid van de 
Tweede Kamer schaarde zich donderdag achter de motie van Kamerlid Leonie Vest-
ering van de PvdD en Thom van Campen van de VVD. Landbouwminister Piet Adema 
gaf ook al aan een verbod te willen op de veeprikker. Hij reageerde op beelden die met 
verborgen camera’s en drones zijn gemaakt bij het transport van varkens door Varkens 
in Nood. Het gebruik van prikkers is volgens Europese regels alleen toegestaan op 
volwassen dieren en enkel in uitzonderlijke situaties. (9 december 2022)

Aantal vogelgriepgevallen bij pluimvee en watervogels neemt toe
Het aantal vastgestelde gevallen van hoogpathogene vogelgriep in Europa is 
sinds de zomer gestegen. Dat blijkt uit een nieuwe rapportage van de Efsa, 
ECDC en het EURL. De organisaties spreken van een aanhoudende vogelgrie-
pepidemie, de grootste die ooit in Europa is waargenomen. In het eerste jaar 
van de epidemie dat liep van oktober 2021 tot september 2022, werden 2.520 
vogelgriepuitbraken bij pluimvee, 227 bij gehouden vogels en 3.867 gevallen 
bij wilde vogels gemeld in 37 Europese landen. Ongeveer 50 miljoen vogels 
werden geruimd in getroffen pluimveebedrijven. (20 december 2022)

Op de markt
1-10-2023

Prijsverloop NOP richtlijn scharrelindustrie

http://www.vetramil.nl


18

Vleesvarkens (per kg)
Compaxo:   €1,74
Nord West:   €2,-
Van Rooi Meat:  €1,75
Vion:    €1,93

Bijna 10 procent minder varkens geslacht in Duitsland
In de eerste tien maanden van 2022 zijn in Duitsland 9,2 
procent minder varkens geslacht dan in dezelfde periode 
vorig jaar. Dat blijkt uit cijfers van AMI. De afname van 
het aantal geslachte varkens heeft vooral te maken met 
het feit dat er minder varkens uit Duitsland zelf geleverd 
worden, meldt het Duitse vakblad TopAgrar. Het aantal 
varkens uit het buitenland dat in Duitsland werd geslacht, 
nam juist toe met 2 procent. (14 december 2022)

Varkenssector EU krimpt minimaal 10 procent in tien jaar
De varkenssector in de Europese Unie krimpt de komende tien jaar met minimaal 
10 procent. Omdat in de raming geen rekening is gehouden met de huidige crisis, 
verwacht de Europese Commissie dat de daling nog groter zal zijn. In de prognose 
van december verwacht de Europese Commissie dat de varkensvleesproductie 
van ruim 23 miljoen ton daalt naar iets minder dan 21 miljoen ton. De consumptie 
in de EU daalt eveneens, van ongeveer 19 tot minder dan 17,7 miljoen ton. (13 
december 2022)

Prijsverloop Vion Vleesvarkens (per kg)

Op de markt
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Lezing in-ovo vaccinatie

Dinsdag 11 oktober zaten we 
gezellig knus op de bank, in afwa-
chting op de in-ovo vaccinatie 
lezing van Rogier van Leeuwen. 
Nadat de powerpoint presentatie 
met pijn en moeite op de TV te zien 
was en Dirk voor iedereen koffie 
had ingeschonken, kon de lezing 
beginnen. De lezing begon met 
een algemeen stuk over Ceva. Ceva 
is een bedrijf dat meerdere services 
op het gebied van farmacologie 
aanbiedt. Naast farmaceutische 
producten, produceert Ceva ook 
service programma’s en apparatuur 
voor pluimvee. Hierdoor is Ceva 
wereldleider op het gebied van 
broederij vaccinatie, vaccinatie 
services en apparatuur! 
Een voorbeeld van een vernuftig 
stukje apparatuur die Ceva ver-
koopt, is het Egginject in-ovo sys-
teem. Hier ging ook het volgende 
gedeelte in de lezing over. Rogier 
heeft ons haarfijn uitgelegd hoe die 
in-ovo vaccinatie nou werkt en wat 
de voordelen zijn voor zowel de 
boer als de slachterij. Ceva vac-
cineert in-ovo door middel van een 
dual pressure systeem. Eerst wordt 
de eierschaal onder hoge druk gep-

erforeerd, waardoor er erg weinig 
eierschalen breken. Daarna wordt 
onder lage druk verder in het ei 
geprikt, maar bij elk ei verschilt het 
hoe ver de naald in het ei komt. 
Hierdoor wordt het embryo dus 
bijna nooit beschadigd. Hiermee 
verschilt het dual pressure systeem 
dus ook van het traditionele in-ovo 
systeem. Hierna was de lezing 
alweer bijna ten einde. Rogier 
liet ons nog enkele filmpjes zien 
die het verhaal en het systeem 
allemaal nog wat verduidelijk-
ten en toen was de lezing alweer 
voorbij en kon ik weer tevreden 
huiswaarts. Het was weer een en-
erverende avond, waar het zowel 
gezellig als leerzaam was!

Door: Roelien Koekoek
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Pre lustrum activiteit: Boeren Lasergame

Op 19 oktober was het dan zover, 
de Boeren Lasergame waar ik al 
een tijd naar uit keek. In
de namiddag reisde iedereen af 
naar de Tolakker, waar de strijd zou 
losbarsten. Toen ik
aankwam bij de boerderij was de 
kapschuur omgetoverd tot een 
lasergame wereld. De
koetjes in het weiland tegenover 
stonden ook toe te kijken naar wat 
er allemaal gebeurde.
Nadat de teams bekend waren ge-
maakt, kregen we om de beurt een 
laser gun in onze
handen gedrukt. Door een zeil, 
kwam je een wereld van rook, 
laserstralen en hooibalen in.
Echt super leuk gedaan, als team 
kon je je leuk verstoppen. De ene 
persoon kwam in
normale alledaagse kleding aan, de 
andere was wat beter voorbereid 
en had sportkleding
aan getrokken. Eén ding had ieder-
een wel gemeen: je kwam met een 
rood hoofd en stro in
het haar weer naar buiten. Nadat 
iedereen een aantal rondes had 
gestreden, bleek toch het
team van Bart, Boyd en de boys de 
beste. Dat was ook wel terecht met 

al hun James Bond
achtige perikelen.
Na al dat spektakel had iedereen 
wel honger gekregen en konden 
we heerlijk culinair tafelen
aan een heuse friettafel met 
snacks. Nadat iedereen de buikjes 
had vol gevreten, konden de
mensen die dat hadden besteld 
hun mooi ijsblauwe kippenvel trui 
ophalen. Daarnaast werd
ook het Lustrum lied bekend 
gemaakt. Nu was het tijd voor een 
feestje; zo werd de
polonaise gedaan op en onder de 
strobalen, gelinedanced op Cotton 
Eye Joe. En natuurlijk
arm in arm om elkaar heen gehup-
peld op die banger van een Kip-
penvel Lustrumlied. Al met
al gaf deze lustrum activiteit veel 
plezier, heb ik er van genoten en 
vloog het voorbij.

Door: Iris Naudts
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Pre lustrum activiteit: Boeren Lasergame Lezing stalinrichting en -klimaat 

Op 9 november vond in de altijd 
gezellige veefokkerskamer een 
lezing plaats over Stalinrichting en 
Klimaat bij pluimvee. De immer 
enthousiaste Jan van Schip nam 
de aanwezigen mee in een verhaal 
over punten waar op gelet moet 
worden op een pluimveebedrijf en 
innovaties in de pluimveehouderij. 
Zo zijn we meer te weten gekomen 
over de rondeelstal en hoe ven-
tileren in een stal eigenlijk werkt. 
Ook hebben we het nog gehad over 
netten waarmee mogelijk in de 
toekomst Aviaire Influenza buiten 
de stal gehouden kan worden. Hier 
wordt nog veel onderzoek naar 
gedaan. Dit leverde een leuk inter-
actief gesprek op waarbij iedereen 
de kans kreeg zijn of haar bevindin-
gen te delen. Al met al was het een 
leuke en laagdrempelige avond voor 
mensen die nog niet zo thuis waren 

Door: Rianne de Regt
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Casuïstiekuurtje Kuchende kalveren

Op donderdag 10 november hebben 
wij kunnen luisteren naar een 
interessante lezing van Adriaan 
Antonis. Adriaan begon het casuïstiek 
uurtje met een kleine uitleg over 
zijn eigen (hobby) boerderij waar 
biologisch dynamisch wordt geboerd. 
Wat ik uit het intro praatje begreep 
is dat Adriaan een geheel circulaire 
management methode probeert toe 
te passen waarbij niks verloren gaat! 
Dit streven is ook terug te zien in zijn 
vele neventaken, zoals meneer Antonis 
onder andere voorzitter is van een 
research groep die onderzoek doet 
naar insecten als eiwitbron!
Het casuïstiekuurtje werd bijgewoond 
door een grote diverse groep 
studenten waaronder masterstudenten 
maar ook veel eerstejaars die een 
project doen in samenwerking met 
Adriaan. Om het verhaaltje voor 
iedereen begrijpelijk te houden 
begon de casus met een algemene 
beschouwing van de kalversector 
waarbij Adriaan veel vragen stelde 
en hierbij ook vaak de houding van 
‘Devil’s advocate’ speelde. Hierdoor 
bleef de groep bij elk onderdeel van 
ons houderij systeem nadenken over 
waarom we het eigenlijk doen zoals 
we het doen. Het antwoord; ‘omdat 
we het altijd al zo deden’ voldeed dan 
ook niet bij Adriaan. Op deze manier 
van presenteren bleef iedereen nauw 
betrokken bij de casus. 

Hoestende kalveren, wat kan daar 
allemaal de oorzaak van zijn? 
Adriaan ging rustig met ons het 
rijtje af van elke ziekteverwekker 
die in ons op kwam. We kwamen 
uiteindelijk op BRSV, oftewel 
pinkengriep, de ziekte waar Adriaan 
zijn promotie onderzoek over heeft 
geschreven. Heel gaaf om een toch 
wel vaak voorkomende ziekte zo te 
ontleden!
Helaas kwamen we niet aan de 
behandelmethode toe omdat 
er gaandeweg zo veel uitstapjes 
waren gemaakt, dit mede door 
het enthousiasme van het publiek 
maar ook door het enthousiasme 
van de spreker. Dit heeft gelukkig 
de pret niet gedrukt, want er werd 
ook nog een goede borrel achteraf 
gedronken. Dank Adriaan voor de 
enorm leerzame avond!

Door: Yoni Veldhuis
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Casuïstiekuurtje Kuchende kalveren Excursie Jersey’s Remeker

Woensdag 23 november zijn we op 
excursie geweest naar het bedrijf 
Remeker. Tijdens deze excursie hebben 
we een rondleiding gekregen over 
het hele bedrijf, de eigenaar van dit 
bedrijf heeft ons zijn filosofie over het 
‘biologische boeren’uitgelegd. Op dit 
bedrijf lopen uitsluitend Jersey koeien 
rond. Bij het biologisch boeren komen 
veel verschillende aspecten kijken, denk 
aan, het fokken van het juiste melkvee, 
waarbij nadruk gelegd wordt op 
kenmerk 5, in plaats van kenmerk 2,3en 
4 bij het fokken. Dit heeft te maken met 
de pens gerichte manier van voeren 
zoals de boer omschreef. Het rantsoen 
bestaat dan ook voor +/- 80% uit gras, 
in tegenstelling tot gangbare bedrijven 
die rond de 40% gras zitten. 
Het stoppen met onthoorning heeft 
ertoe geleidt dat er een nieuwe, in 
dit geval een ronde, stal gebouwd 
moest worden zodat de koeien elkaar 
niet in het nauw kunnen drijven en 
elkaar eventueel verwonden. Het 
bedrijf gebruikt geen antibiotica 
en ontworming meer. Hier worden 
alternatieve biologische middelen voor 
gezocht. 
De grond waar het voer voor het vee 
vandaan komt, en waar het vee ook 
zelf loopt, wordt zo min mogelijk 
bewerkt. Een belangrijke factor hierin 
is het stoppen met omploegen van de 
grond. Dit zorgt ervoor dat in de loop 
van de jaren een ondergronds netwerk 

(soort van microwortels)  die 
voedingstoffen over het hele land 
verspreiden gevormd wordt.Het 
slepen van het land om de mest te 
verspreiden die het vee uitscheidt, is 
dan ook niet meer nodig. 
De juiste balans vinden tussen 
wat de koe gevoerd wordt, zijn 
leefomgeving en geen antibiotica 
meer gebruiken, kost veel tijd en 
ook geld. Nu eenmaal die balans 
aanwezig is, levert het zeker zijn 
rendement op. Daarentegen is het 
bedrijf wel vatbaar voor uitbraken 
als salmonella. Stel dat dat uitbreekt 
op het bedrijf, dan staat het voor 
een hele grote opgave om alles weer 
op de rit te krijgen, d.w.z. dat de 
kaasmakerij dan niet meer hetgeen 
oplevert wat het zou moeten doen.

Door: Jelle Schutte
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Boerenbloed 

Heyy Veefokkers, 

Ik ben Rimmer Jansma, 18 jaar 
en ben geboren en getogen in 
het prachtige Friesland. Ik mag 
jullie wat gaan vertellen over het 
melkveebedrijf van mijn vader in 
Tersoal, een heel klein dorpje in 
de buurt van Sneek. We hebben 
op ons bedrijf 230 melkkoeien 
met ongeveer 120 stuks jongvee. 
Mijn vader runt het bedrijf met 
een vaste medewerker en mijn 2 
broertjes en ik helpen ook graag 
mee waar nodig en mogelijk.  
We melken onze koeien in een 
2x12 zij-aan-zij melkstal van 
Delaval. We hebben voornamelijk 
Holstein koeien, maar hebben ook 
ingekruist met Zweeds Roodbont, 
Fleckview en Brown Swiss. De 
kruislingen met Zweeds Roodbont 
hebben bij ons snel doorgezakte 

uiers, mindere benen en een 
tegenvallende productie. Momenteel 
kruizen we koeien die zichzelf 
weggeven tijdens de lactatie in met 
Brown Swiss of Fleckvieh om hardere 
koeien te krijgen. Ons doel is om 
met lage voerkosten een redelijke 
productie te behalen met hoge 
gehaltes, hoge gehaltes betekend 
namelijk een hogere melkprijs. 
Momenteel zit de jaarproductie op 
zo’n 8700L  melk met 4,60% vet en 
3,75% eiwit. Ook streven we naar 
gezonde, sterke koeien die lang 
meegaan, zo ligt onze gemiddelde 
levensduur op 8 jaar en 1 maand. 
Onze melkkoeien gaan met mooi 
weer de wei in, het jongvee en 
de droge koeien blijven binnen, 
vanwege praktische redenen. 

Door: Rimmer Jansma
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Naast weidegang doen we ook aan 
stalvoeren, om zoveel mogelijk melk 
direct uit het gras te halen. Vorig jaar 
hebben we vanwege het zachte weer 
tot 1 december vers gras gevoerd, 
een nieuw record :) Daarnaast bestaat 
het rantsoen uit kuil, mais, perspulp 
en raapschroot. De koeien krijgen 
hun krachtvoer in krachtvoerboxen, 
verdeeld over de stal. We doen 
het landwerk grotendeels zelf, zo 
doen we het kuilen helemaal zelf en 
besteden we alleen het bemesten van 
het land uit aan een loonwerker. We 
hebben 100 hectare land, waarvan 10 
hectare natuurland met een plasdras 
voor de weidevogels. Mijn vader kan 
enorm genieten van een land vol 
Kieviten en Grutto’s, dat is zijn grote 
hobby.

http://www.vetramil.nl


“Dan kom je lekker in mijn 
holletje zitten” 

-P. Braat tegen F.H. de Vries

“Het is dat ik op vrouwen val, 
anders was ik van mijn stoel 

geglibberd”
- K.Wetterauw over zichzelf

“Pas maar op, straks zuig ik je op”
-B.A.J. Veld tegen S.J. Ketelaars

“Ik snap het niet, waarom 
zit daar een piemeltje?”

-F. Schipstra

26

Geouwehoer op de veefokkersvloer

“Het is echt wild dat mensen uit 2003 kunnen 
praten”

-J.H.M. Bruggink



“Je moet toch een plukje erbij pakken 
en dan gaan”

-K.J. Schipper

“Siem wil je em er even insteken?” 
Y.H.J. Veldhuis

“Oooh nee, ik zit in de appelmoes”
-P.N. Algra

“Mijn vader heeft klinische mastitis, 
want hij produceert vlokkerige melk”

-A.J. van Vuuren

27

Geouwehoer op de veefokkersvloer
“Hoeveel riemen die beesten om 
de pens hebben he! Zijn net SM 

paarden”
-B.M. Bokkers
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RVB Bodegraven
Door: Anne Koevoet

Op 30 november zijn we met een 
zeer grote club enthousiaste veefok-
kers bij fam. Rijlaarsdam thuis op 
de boerderij geweest om hier weer 
mooie koeien te keuren. We deden 
dit onder leiding van een voor ons 
nog onbekende en nieuwe inspec-
teur: Geert Koskamp! Hij heeft een 
relatief jonge loopbaan bij CRV en 
werkt daarnaast nog thuis op de bo-
erderij. We begonnen de avond met 
een heerlijk bakkie koffie en een 
uitleg over het rundveebeoordelen. 
Voor de liefhebbers heeft Geert ons 
laten zien hoe je per onderdeel een 
koe uitpunt. Hierna hebben we de 
groep in tweeën gesplitst en is een 
deel begonnen met de 5 vaarzen 
beoordelen en op volgorde zetten. 
Het andere deel van de groep begon 
met het uitpunten van de andere 
koe. Hierna was het tijd voor het 
leukste deel; zien hoeveel punten 
(of ja, minpunten) je hebt behaald. 
Na heel wat ‘oh’, ‘huh’, ‘yes’ en 
‘dat had ik nou net niet’ voorbij te 
horen komen hebben we de avond 
afgesloten met een heerlijk kopje 
warme chocolademelk, een vuurtje 
en natuurlijk een biertje. Al met al 
was het een mooie, leerzame en, 
door het vuurtje, toch ook warme 
avond.
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Excursie RMV Gorinchem

Na 3 jaar wachten was het weer zo 
ver, de rundvee en mechanisatie 
vakdagen op 29, 30 november en 1 
december in Gorinchem. 
Diverse bedrijven zoals Alpuro 
Breeding, GD en Hipra waren aan-
wezig. Ook kon je in de hal infor-
matie vinden over stalconstructies, 
klauwbekapboxen, fourage, kleding, 
tractoren en machines.
Daarnaast is er zoals altijd de ge-
legenheid om een broodje worst, 
hamburger of stamppot te halen.
Met de veelbelovende Sphere trok 
Lely misschien nog wel de meeste 
belangstelling. Een aanpassing van 
de roostervloer zorgt ervoor dat 
er alleen mest op blijft liggen, dat 
door de Collector wordt verzameld. 
Het N-Capture ventilatiesysteem 
zuigt lucht uit de kelder, waarna het 
gefilterd wordt. Afhankelijk van het 
gekozen zuur (zwavelzuur of sal-
peterzuur) ontstaat er ammonium-
nitraat of ammoniumsulfaat.
Dit wordt in een silo opgeslagen 
en kan vervolgens als vloeibare 
kunstmest worden uitgereden. Dit 
is voor veehouders uiteraard erg 
interessant, maar als toekomstig 
veterinair zijn voeding, medicatie, 
kalver- en klauwbekapboxen ook 
van belang.

Het behandelen van kreupele koeien 
komt bijvoorbeeld regelmatig voor, 
dus dan is het handig om te weten 
wat er op de markt is. De ene is 
makkelijk verrijdbaar, terwijl de an-
dere langer bruikbaar blijft, omdat 
hij in plaats van elektrische, hy-
draulische aansturing heeft. Door de 
gehele box omhoog te liften, is de 
werkhoogte een stuk aangenamer.
Qua voeding valt er ook altijd veel te 
discussiëren. Geef ik mijn kalveren 
allemaal dezelfde melk? Of krijgen 
de BWB kalveren toch een alter-
natief, waarmee ze meer opbren-
gen? Maar ook voor graszaad en 
(het inzaaien van) kruidenmengsels 
waren er bedrijven die je graag iets 
nieuws wilden leren.
Dankzij de 300+ exposanten, en 
meer dan 18.000 bezoekers was er 
genoeg gelegenheid om je er uren-
lang te vermaken.
Rond 22:00 werd het voor de bez-
oekers, verzadigd met gratis recla-
meartikelen, tijd om weer te ver-
trekken.
Volgend jaar zal het weer rond 
dezelfde tijd van het jaar plaatsvin-
den. Is Gorinchem toch iets te ver? 
Dan is Hardenberg een aantal dagen 
eerder ook een optie.

Door: Mees van der Kooij
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Afgelopen dinsdag 6 december 
hebben de Veefokkers een 
bijeenkomst georganiseerd door 
Elanco gehad. De bijeenkomst 
begon met een ontvangst door 
drie vertegenwoordigers met 
een drankje. Hier werd al een 
beetje kennisgemaakt met de 
vertegenwoordigers. 

Vervolgens begon de lezing, een 
groep enthousiaste veefokkers 
luisterde aandachtig naar het 
verhaal over ketose bij melkvee. 
We kregen veel informatie over hoe 
ketose precies in werking gaat en 
waar het fout loopt bij een rund. 
Ook de financiële kant van ketose 
werd belicht. Daarbij werd het ook 
duidelijk dat bij de veehouder zelf 
ook een slag te winnen is, vooral 
als het gaat om het monitoren 
door middel van steekproefsgewijs 
meten van de verse koeien. 
Vervolgens werd verteld hoe 
ketose te genezen, en beter nog, te 
voorkomen is. 

Al met al is elke deelnemer weer 
op de hoogte gebracht van hoe 
runderen te monitoren, te managen 
en te beschermen op het gebied van 

ketose. De avond werd afgesloten 
met een borrel met een broodje en 
een speciaalbiertje. Graag willen wij 
Angelique, Koen en Rick van Elanco 
bedanken voor de mooie avond.

Lezing Elanco
Door: Bram Rompelberg
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Lezing Elanco Excursie Storteboom
Door: Thijmen Vervoorn

Op 14 december zijn we met een 
groep vanuit de veefokkers naar 
Storteboom in Nijkerk geweest. Dit
is een vleesverwerkingsbedrijf dat 
zich bezig houd met kippenvlees. 
Bij aankomst kregen we eerst
een algemene presentatie over wat 
het bedrijf doet en hoe het bedrijf 
in elkaar zit. Verder legde ze
uit hoe ze te werk gaan en hoe ze 
omgaan met verschillende eisen die 
gesteld worden. De kip die
naar de fastfood ketens gaat, heeft 
bijvoorbeeld andere eisen dan de 
kip die naar de supermarkt
gaat. Na deze introductie gingen 
we in 2 groepen de “fabrieken” in. 
Er waren 2 fabrieken die, zoals al
aangegeven, elk hun eigen eisen 
hadden; 1 voor de fastfood ketens 
en 1 voor de retailers
(supermarkten). Hier kwamen 
de kippen met karkas en al aan 
(zonder kop) en konden we mee-
lopen
in het proces waarin we zagen hoe 
de gehele kip gebruikt werd. Niks 
van de kip gaat verloren.

Oja, leuk om te vertellen: In de fab-
riek is de temperatuur laag, maar 
écht laag; zo rond de 2-4 graden.
Dit is natuurlijk zo gedaan met het 

oog op de houdbaarheid van de kip.

Maargoed.. Niks van de kip gaat 
dus verloren, maar echt alles word 
gebruikt. Zo hebben we het
proces van kop tot kont kunnen 
zien. Erg interessant en ook indruk-
wekkend hoeveel kip er doorheen
gaat! Want geloof me, dat was veel. 
En om die consumptie nog een 
beetje te verhogen, was er na
afloop nog een catering voor ons 
geregeld. Met als hoofdingrediënt, 
je raad het al, KIP!
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Afgestudeerd ...
Met Wilco van Ittersum

In deze rubriek laten we elke editie 
een pas afgestudeerde dierenarts 
en zijn praktijk aan het woord. We 
vroegen hen hoe de eerste periode is 
bevallen.

De pas afgestudeerde dierenarts:

In de laatste onderwijsweek waarin
ik kliniek liep moest er na een
afgekalfde koe op de Tolakker toch
echt gegaan worden naar de
Kernpraktijken Rundvee avond. Op
dat moment niet wetende dat die
avond zou leiden tot mijn huidige
baan bij De Herkauwerspraktijk in
Oss en Mill.

Gedurende de eerste twee weken
ben ik met collega’s mee op pad
gegaan om de manier van werken
en de praktijk te leren kennen.
Echter begon het al snel te
kriebelen om zelf aan de slag te
gaan. In een gesprek met m’n
begeleider dit besproken en
besloten de daaropvolgende week
in principe zelfstandig op pad te
gaan, waarbij ik altijd een collega
kon bellen bij vragen of operaties.
Zogezegd zo gedaan. En ja hoor, bij
de eerste twee visites al drie
lebmaagverplaatsingen verder, dus
ik kon gelijk weer een collega bij
bellen.

Vervolgens belde ik de eerste paar

weken dagelijks met collega’s om
de patiënten met bijbehorende
diagnose en behandelplan door te
spreken. Geleidelijk aan groeide
m’n vertrouwen, werd het bellen
minder en werden er steeds meer
visites in m’n agenda gezet. Op een
dag kwam er dan een slag in de
baarmoeder in m’n agenda in het
Land van Maas en Waal. Onderweg
daarnaartoe denk je dan toch,
‘tussen mij en de praktijk zit straks
toch de Maas. Als het niet lukt,
duurt het toch wel lang voordat er
iemand is’. Aangekomen bij de koe
bleek het gelukkig allemaal mee te
vallen. Binnen 20 minuten was
zowel de slag uit de baarmoeder
gedraaid als het kalf geboren. Een
ander voorbeeld is een verlossing
welke in de agenda staat als ‘Koe
aan het kalven, veehouder voelt
alleen een staart’. Dit moest een
heupligging zijn. Aangekomen bij de
koe bleek dit het geval. De eerste
poot van het kalf had ik vrij snel in
normale ligging. Echter die tweede
poot wilde maar niet lukken. Toen
besloten een collega te bellen, en
echt één minuut voordat zij binnen
kwam lopen kreeg ik de poot in
normale positie. Ik was zo blij dat
mijn collega nog steeds weet te
benoemen hoe erg ik aan het
stralen was.
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Afgestudeerd ...
Met Wilco van Ittersum

... en dan?
Na vele keizersnedes meedoen
kwam er dan het moment dat ik
zelfstandig aan de slag ging. Tijdens
m’n derde keizersnede bleek echter
het kalf in stuitligging te liggen. Iets
wat ik nog niet eerder was
tegengekomen bij keizersnedes. Op
zo’n moment probeer je dan toch
maar de voorpoten te pakken en de
baarmoeder daar te openen. Nadat
de keizersnede afgerond was vroeg
de veehouder zich toch af of het
kalf niet gedraaid had kunnen
worden, want dat deden mijn
collega’s altijd. Ik denk dat hij zich
alleen niet realiseerde dat dit enkel
mogelijk is om de rug naar de
andere zijde te brengen.

Wat ik ook geleerd heb is dat je
altijd je ogen open moet weten te
houden. Zo werd de praktijk gebeld
vanwege koeien welke niet op
konden en verhoogde uitval.
Gekscherend vroeg ik me af of het
geen botulisme kon zijn. Twee
collega’s vertelden me dat ik die in
het eerste jaar echt niet tegen zou
komen. Op het bedrijf aangekomen
kon ik botulisme toch niet
uitsluiten. In samenspraak met
veehouder en 1-op-1 dierenarts
maar besloten een koe naar de GD
in te zenden voor pathologie wat
resulteerde in de uitslag: botulisme.

Realiseer je dat je bij het afstuderen

een heleboel weet, maar ook nog
een heleboel moet leren. De enige
manier om dit te doen is door
(mee) op pad te gaan, te
overleggen en kritisch te zijn. Het is
echt niet erg om een keer terug te
rijden. Daarbij is het belangrijk om
te blijven genieten van elk
succesmoment. Als je een keer wilt
meelopen, er altijd wel een plekje
vrij in de auto.

Groeten Wilco
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Commissieborrel
16 november 2022

http://www.vetramil.nl


35

Commissieborrel

Donderdag 15 december was 
het zover, het was tijd voor de 
Eschaaproom! Nadat we de kou 
en de ijzel hadden getrotseerd, 
konden we eerst nog even 
bijkomen in de kantine van de 
tolakker. Onder het genot van een 
biertje konden we ons strijdplan 
nog even klaarmaken en rond 
21:00 mochten wij beginnen aan 
de Eschaaproom. Het was de 
bedoeling dat wij het nummer 
van de dierenarts vonden aan de 
hand van een aantal clue’s die in 
de schapenstal lagen. Onder het 
toeziend oog van Lorraine gingen 
we aan de slag. Iedereen nam 
een taak op zich. Ikzelf zat alle 
koeienletters te lezen, natuurlijk 
om daarin een clue te vinden ;). 
Iedereen was hartstikke fanatiek 
opzoek en langzaam maar zeker 
kwam er een nummer bij elkaar. 
Toen we uiteindelijk even goed 
naar de schapen hadden gekeken, 
was het laatste nummer er ook 
en zo hadden we uiteindelijk 
alle cijfers. We probeerden het 
nummer te bellen en de dierenarts 
nam op! In een tijd van 18 minuten 
en 6 seconden wisten wij te 
ontsnappen. We konden toen weer 
snel de kou uit en de kantine in. 
Toen moesten we nog in spanning 

afwachten totdat alle teams klaar 
waren. Na wat gezellig geklets en 
een paar biertjes was de uitslag dan 
toch eindelijk daar. Team parels (wij 
dus!) ging er met de overwinning 
van door! We kregen twee flessen 
champagne en iedereen kreeg een 
super leuke goodiebag. Het was 
een hele gezellige en leuke avond 
en we hopen dat er snel weer een 
Eschaaproom wordt georganiseerd! 

Groet Roelien van team Parels

Eschaaproom
Door: Team Parels
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Veefokker zoekt ...

Naam: Marit Wismeijer
Leeftijd: 24 jaar oud
Startjaar: 2019
Fokdoel: blond haar, blauwe ogen, lang en 
sportief
Hobby’s: sporten en koken
Favo voer: naan met hummus en groenten 
(recept te vinden in deze koeieletters)
Lievelingsdier: schaap
Vroege vogel of een avond mens?: vroege 
vogel, en dan het liefst de dag beginnen 
met een wandeling bij zonsopgang of even 
sporten

Welke superkracht zou je willen hebben?: 
onzichtbaar
Als je een verkeersbord zou zijn, welk bord 
zou je zijn?: rotonde, omdat ik altijd in het 
rond ren
Ideale eerste date: iets actiefs, misschien 
zeilen?  
IHOSKA’s: ik hou niet van frietjes
Ergste klein leed: als het regent tijdens het 
fietsen
Als je de laatste persoon op aarde zou zijn: 
lijkt me toch wel een beetje saai, niemand 
meer om iets mee te delen
Waar raak je nooit over uitgepraat: schapen
Slechte gewoonte: ik ben altijd mijn sleutels 
en mijn telefoon kwijt, dus als ik een tijdje niet 
reageer…
Als ik kon tijd reizen: zou ik terug gaan naar 
de tijd van Jane Austen en in al die mooie 
jurken willen rondlopen
Waar krijg je kippenvel van: krijtbord gelu-
iden
Ultieme vakantie: een vakantie met veel af-
wisseling. Ik kan enorm genieten van de zee, 
maar ik word niet gelukkig van een week aan 

het strand liggen. Dus het liefst een actieve 
vakantie met af een toe een middagje 
strand!
Wat zou je doen met een miljoen?: een 
mooi huis aan het water kopen met wat 
land erbij voor schapen
Wat is je favoriete ijssmaak?: karamel 
pecan ijs
Wat is je favoriete feestdag?: sinterklaas
Een plek die je nog heel graag zou bezo-
eken?: Sognefjord in Noorwegen. Eigenlijk 
lijkt heel Scandinavië mij super mooi!
Wat is het leukste grapje dat je ooit hebt 
gehoord?: ‘knock knock’ ‘who’s there’ 
‘cow says’ ‘cow says who?’ ‘No a cows says 
moooo’
Iets waar je niet zonder mee kan leven?: 
mijn ontbijt
Dagjes uit of dagjes in?:  ik kan van 
allebei wel heel erg genieten eigenlijk
Waar kunnen we je ‘s nachts voor wakker 
maken?: apple crumble met vanille saus
Favoriete trekkermerk?: Deutz-Fahr
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Jong geleerd is oud gedaan 
Door: Arno van der Wielen 

Deze keer mag ik een stukje 
schrijven wat je jong geleerd hebt 
en nog steeds doet (of niet meer)

Opgegroeid in een brabants 
dorpje waar de halve klas uit 
boerenkinderen bestaat en waar je 
dus ook
regelmatig gaat spelen. Je ziet 
de dieren die daar rondlopen de 
ouders die over hun beesten en
bedrijf vertellen en al spelenderwijs 
leer je met de koeien, varkens en 
kippetjes omgaan.
Als je wat ouder wordt wil je graag 
een centje bijverdienen en wat ga 
je dan doen? Werken bij een
koeien boer/varkensboer/
kippenboer. Ja vroeger hadden 
veel veehouders alle diersoorten 
nog en
was de specialisatie nog niet zo ver 
doorgevoerd. Je leerde er werken, 
naar de beesten kijken, je
leerde de boerenpraat, de 
voervoorlichter/varkenshandelaar 
en andere erfbetreders zag je met 
de
veehouder omgaan en je hoorde 
vaak nadien wat de veehouder hier 
van vond (dat is een eikel, die
heeft er geen spier verstand van 

versus dat is een goede die weet 
altijd een oplossing)
Je ziet de dierenarts op het bedrijf 
komen en je kijkt hoe die zich redt 
en wat hij doet. (Dat is een
goede die zegt wat ik moet doen 
en praat niet zo moeilijk versus Die 
praat veel te moeilijk, allemaal
moeilijke termen en als hij weg is 
weet ik nog niet wat ik moet doen).

Dan eindelijk naar “de school”in 
Utrecht, want dierenarts worden is 
je droom. De eerste jaren veel
theorie, veel Vet ins en 
zangborrels. Veel lol met je 
medestudiegenoten. Je merkt wel 
dat “soort
zoekt soort” hier ook 
van toepassing is. De 
landbouwhuisdierenjongens/
meisjes zoeken elkaar op en
de Gezelschapsdieren jongens/
meisjes zoeken elkaar op.
Hierna de coschappen, naar de 
boeren in de omgeving. Goed 
opletten, zorgen dat je niet te veel
ongepaste woorden gebruikt. Hier 
wonen heel andere boeren dan in 
Brabant. Dat is even wennen
maar als je goed luistert en je zelf 
aanpast komt dat ook goed.
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Eindelijk afgestudeerd en aan 
het werk. De eerste dag kom je 
fanatiek op de praktijk. Hier heb je 
een stratenboek, een pieper voor 
de
spoedgevallen (meteen 
terugbellen want dan kan je vlug 
een keizersnede/dienst doen) en 
1000
Aujesky voor de eerste klant waar 
je heen moet.
Het echte werk begint, Aujesky 
enten: lekker saai maar je komt bij 
de boeren. Je maakt een praatje,
vraagt hoe het er mee gaat, 
probeert problemen die de varkens 
hebben op te lossen en/of overlegt
met je collega’s.
Je groeit langzaam in de praktijk, 
krijgt steeds meer vertrouwen, de 
boeren beginnen naar jou te
vragen (YES!!). Je begint je 
langzaam in 1 diersoort te 
specialiseren.
De praktijk groeit, er vinden fusies 
plaats, de taak van de dierenarts 
verandert, steeds meer
preventief werken in plaats van 
curatief.
Maar het belangrijkste van alles is, 
blijf in gesprek met de veehouder, 
weet wat er bij hem speelt, wat

hij belangrijk vindt, hoe hij over 
dingen denkt en acteer hier pro 
actief op.
Dit is wat ik jong geleerd heb en nu 
ik een paar jaartjes ouder ben nog 
steeds doe.
Veel succes met de studie en de 
verdere loopbaan…

Jong geleerd is oud gedaan 
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Pre lustrumfeest
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Onderzoek van een masterstudent

Hallo allemaal! 

Deze koeienletters is de eer aan 
mij om een stukje te schrijven 
voor de koeieletters over mijn 
onderzoeksstage. In de periode 
dat ik op zoek ging naar een 
leuk onderwerp voor mijn 
onderzoeksstage kwam er vanuit 
OSZ een oproep voor een onderzoek 
in samenwerking met Gerrit Koop en 
het NSFO (Nederlandse Schapen- 
en Geitenfokkers Organisatie). Dit 
was een onderzoek waarbij we de 
methaan emissie bij schapen zouden 
bepalen om zo tot een eventuele 
fokwaarde te komen. Methaan (CH4) 
is eigenlijk gewoon aardgas dat 
ontstaat bij de afbraak van gras. Door 
dit uit te boeren benut het schaap 
deze energiebron dus niet. Verder is 
dit methaan een sterk broeikasgas en 
in de huidige tijd met de hele klimaat 

discussie blijft dit toch een belangrijk 
aandachtspunt. 

Herkauwers produceren tijdens de 
pensfermentatie veel methaan. 
De hoeveelheid methaan die 
per tijdseenheid geproduceerd 
wordt blijkt echter sterk variabel 
te zijn tussen schapen die onder 
vergelijkbare omstandigheden 
gehouden worden. Uit buitenlands 
onderzoek (met name in Australië 
en Nieuw-Zeeland) komt een 
erfelijkheidsgraad voor dit kenmerk 
naar voren van 20 tot 30%. Dit 
betekent dat via gerichte genetische
selectie een sterke vermindering van 
de uitgestoten hoeveelheid methaan 
te bereiken is. In deze onderzoeken 
uit Nieuw-Zeeland zijn de schapen 
meerdere dagen in hermetisch 
afgesloten kooien gezet, om zo de 
precieze methaan uitstoot te bepa-

Door: Mikko Nabuurs
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len. Dit is in mijn onderzoek niet van 
belang. 

In mijn onderzoek wilden we gaan 
achterhalen of het mogelijk is om 
onderlinge verschillen herhaalbaar in 
kaart te brengen, met een draagbare 
methaan analyzer, zodat er bepaald 
kan worden welke schapen meer 
methaan uitstoten dan andere en om 
hier later dan een erfelijkheidsgraad 
en een eventuele fokwaarde aan 
te gaan koppelen. Ik heb dus niet 
bepaald hoeveel methaan een schaap 
daadwerkelijk produceert, maar ik heb 
me alleen gefocust op de mogelijkheid 
om onderlinge verschillen in kaart te 
brengen.

Hiervoor zijn we allereerst gewoon 
een enkele schapen gaan meten. Dit 
om te kijken hoe de data eruitzag en 
of er een beetje mee te rekenen viel. 
We hebben toen de schapen een voor 
een in een weegbox gejaagd, zodat we 
ook meteen een andere variabele mee 
konden nemen in de statistiek later. 
Toen kwam natuurlijk al meteen het 
eerste probleem om de hoek kijken. 
Hoe ga je zorgen dat het meetbuisje op 
dezelfde plek zit bij ieder schaap en het 
hier ook blijft zitten? Hier zijn toen wat 
schapenhalsters voor besteld waar het 
meetbuisje goed aan vast gemaakt kon 
worden. Daarna konden we echt aan 
de gang. Tijdens deze eerste metingen 
waren we meteen onder de indruk van 

de mooie ritmische pieken die 
steeds naar voren kwamen uit de 
methaan meter. Hierdoor kregen 
we steeds meer hoop dat er met 
deze metingen goed te rekenen 
viel. 
Tijdens de zomer van 2022 heb ik 
over verschillende weken meerdere 
tientallen schapen herhaaldelijk 
gemeten om zo mogelijk de 
herhaalbaarheid te bepalen. Hoe 
dit spannende onderzoek afloopt 
moet ik jullie nog even onthouden, 
want na de zomer ben ik begonnen 
met het drukke blok 3 en heb ik 
mijn onderzoek even aan de kant 
gezet. Wanneer de tijd er weer 
voor is zal ik eens beginnen aan de 
statistiek en het afschrijven van 
mijn masterthesis. Tot die tijd mag 
het mooi blijven zoals het is, want 
je weet wat ze zeggen: Een goed 
onderzoek moet ‘rijpen’, net als een 
goede wijn.
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Woordzoeker
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Expositie schilderavonden

Artistieke veefokkers

Het is dit jaar weer tijd om te schilderen! Om het jaar wordt er in 
september tijdens het symposium van de Veefokkers een veiling 
voor een goed doel georganiseerd, waarbij schilderijen geveild 
worden die door veefokkers zelf gemaakt zijn! De (binnenkort) 
artistieke veefokkers zullen dit voorjaar beginnen met schilder-
lessen om de schildertechniek onder de knie te krijgen en hierna 
een heus kunstwerk creeëren.

Benieuwd naar deze kunstwerken? Start maar vast met sparen 
voor de veiling!
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Anamnese met...

Naam: Evelien Visser  Woonplaats: Ede 
Leeftijd: 25   
Opgegroeid in: Schagen, in de kop van Noord-Holland. (De mooiste stad 
van West-Friesland)
Hoelang werkt u al op de 
tolakker?
Ik werk nu bijna een jaar in de vark-
ensstal! Hiervoor heb ik vier jaar 
met de grote proefdieren
gewerkt bij het Gemeenschappeli-
jk dierenlaboratorium hier op de 
Uithof.

Wat vind u het allerleukste aan 
uw werk?
Blije biggen, huppelende zeugen 
en vrolijke knorretjes. Maar ook 
enthousiaste en leergierige
studenten maken mijn werk leuk 
om te doen!
De pasgeboren biggentjes blijven 
leuk om naar te kijken, ik denk niet 
dat dat me ooit zal vervelen.

Wat is uw favoriete dier?
Het juiste antwoord zou natuurlijk 
zijn; varkens! Nou vind ik die ook 
ontzettend leuk hoor, maar ik
heb ook een enorme voorliefde 
voor ijsberen.

Wat is het gekste dat u ooit met 
een student heeft meegemaakt?

Niet perse gek, wel altijd grappig; 
sommige studenten vinden het heel 
leuk om de zeugen die in de
douche staan te wassen. Dan geef 
ik ze een borstel en wens ik ze veel 
plezier.

Wat heeft u voor hobby’s buiten 
uw werk?
Paardrijden, wandelen en lezen, 
over varkens natuurlijk.

Wat doet u het liefste?
(In de strostal een dutje doen tussen 
de zeugen)
Het liefst geef ik elke dag onderwijs 
en sleep ik de studenten de hele dag 
achter me aan.
Ik zie het als mijn persoonlijke 
missie om iedereen net zo gek van 
varkens te maken als ik ben.
Ik probeer met veel enthousiasme 
te vertellen over de verschillende 
werkzaamheden en door veel
uit te leggen over lichaamstaal maar 
vooral ook de verschillende geluiden 
en knorren hoop ik dat
mensen varkens wat beter gaan 
begrijpen en zo ook leuker zullen 
vinden.
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Wat zou u graag nog willen doen?
Ik zou graag nog meer willen leren 
over de andere werkzaamheden op 
dit bedrijf, zoals bijvoorbeeld
het ruwvoerwinning en alles wat 
daarbij komt kijken.
Op het GDL sprong ik wel eens bij op 
de OK met de anesthesie en chirurgie, 
dat vond ik altijd erg
interessant dus daar zou ik me ook 
graag in de toekomst nog verder in 
willen verdiepen.
Ik ben opgeleid tot biotechnicus, 
maar ik heb er nog niet veel mee kun-
nen doen. Het zou leuk zijn om
dat op te kunnen pakken.

Hoe gaat het met onze verenigings-
dieren?
Heel goed! De drie biggentjes worden 
al snel groot, ze lopen nu zelfs al in de 
strostal waar ze goed in
de groep vallen. Kom ze binnenkort 
eens opzoeken, dat vinden ze vast 
leuk!

Wat wilt u de studenten meegeven?
Stop niet met vragen stellen, blijf kri-
tisch en ga vooral de discussie aan.
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Column

Heb je vragen of opmerkingen? Mail 
je vraag naar koeieletters2@gmail.
com, dan zorgen wij dat je vraag bij 
Arie terecht komt.

Onzekere tijden, tempora mutantur et 
nos mutamur in illis

De landbouw maakt nu onzekere tijden 
mee, grote veranderingen staan op sta-
pel. Het afgelopen jaar kwam de stik-
stofbom: Het kabinet publiceerde een 
kaart van Nederland met de gewenste 
reductie in stikstof uitstoot. Het gevolg 
was protesten vanuit de agrarische 
wereld. Een opkoopregeling werd 
aangekondigd, tot 120% van de reg-
uliere waarde en de provincies zijn aan 
zet. We zijn nu weer maanden verder en 
er gebeurt nog weinig. De ene provincie 
koopt mondjesmaat bedrijven op, de 
andere provincies wil eerst geld zien. 
En de agrariër wacht af, want er is geen 
concrete actie. En juist de stoppende 
veehouder zou geholpen zijn, maar ook 
deze moddert door met de verwachting 
straks dik uitgekocht te worden. De 
overheid zou wat mij betreft in dit dos-
sier meer daadkracht mogen tonen. Dat 
dit een verandering in de sector teweeg 
zal brengen is zeker, het aantal dieren 
zal in de komende jaren (sterk) minder 
worden.

Enige weken geleden zat ik aan de 
deeltafel dierwaardige houderij, n.a.v. 
het amendement van de PvdD op art. 
2.1 van de Wet Dieren. Huisvesting 
dient dierwaardig ingericht zijn, en naar 

zeggen van de minister worden dit 
lange termijn afspraken! Uiteindelijk 
zullen convenantpartijen (partijen, 
die belang hebben bij een dierwaar-
dige veehouderij) tot een akkoord 
moeten komen, dat aanvaardbaar 
is voor de minister. En zo niet, dan 
regelt de minister het wel. Ook deze 
beweging zal veranderingen teweeg 
brengen in de veehouderij. Hoe en 
wat en welk gevolg het zal hebben 
weten we nog niet. Het zal leiden 
tot een nog mooiere veehouderij. 
Voor mij zijn duurzaamheid, circu-
lariteit en dierwelzijn belangrijke 
thema’s en is het noodzakelijk om 
hier stappen in te zetten, want we 
hebben de aarde in bruikleen. Ik 
hoop dat ook de burger verant-
woordelijkheid hierin neemt.

Door: Arie van Nes

http://www.vetramil.nl
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aan resultaten 
die tellen

Samen met veehouders ga jij aan de slag met het optimaliseren van 

diergezondheid. Preventief als het kan, curatief als het moet. Zoetis staat 

je daarin bij. Met datatools voor betere beslissingen op basis van feiten, 

preventieve middelen zoals vaccins en antiparasitica om ziekte te voorkomen, 

diagnostische technologieën om gezondheidsproblemen vroegtijdig op te 

sporen en geneesmiddelen om dieren weer gezond te maken. Zo beschik 

jij over innovatieve oplossingen voor het verbeteren van diergezondheid. 

Vandaag en in de toekomst. En werken we samen aan resultaten die tellen.
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